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Jimmy Stewart, spunea despre ea: „E prea perfectă... e prea 
talentată. E prea frumoasă. E prea sofisticată. Prea le are pe 

toate”. Da, despre Grace Kelly se poate spune că le-a avut pe toate. 
S-a născut într-o familie bogată, a fost înzestrată cu o frumusețe 
incredibilă care a frânt multe inimi pe marele ecran, în culise și în 
afara lor și, în final, a devenit prințesă de Monaco.  

E prea perfectă...
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TimișRECAS,

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Teodor PAVEL - Primar al orașului Recaș

Dorind să facem în 
această ediție a „Jur- 

nalului național al primăriilor” 
o prezentare prin imagini a 
orașului Recaș, mi-am amintit 
ce spunea deunăzi domnul Te-
odor Pavel, primarul orașului: 
„Prin conceperea şi imple-
mentarea Strategiei de Dez-
voltare Turistică a Orașului 
Recaş, administraţia locală îşi  
doreşte să obţină, în primul 
rând, o imagine de ansamblu,  
certă şi obiectivă, asupra uni-
tăţii administrativ teritoriale, 
urmând ca pe baza acestei ana- 
lize să clădească un plan con-
cret şi etapizat, prin care să dez- 
volte armonios localitatea 
din punct de vedere turistic 
şi, implicit, economic. La re-
alizarea acestui proiect este 
necesară implicarea unui nu- 
măr mare de actori locali pu-
blici şi privaţi.  Acest demers 
a pornit de la dorinţa de a 
include localitatea Recaş în 
cadrul localităţilor turistice 
de interes local, fapt care va 
permite dezvoltarea atât de 
necesară a acestei ramuri 
economice cu un potenţial 
enorm, mult prea puţin fruc-
tificate până în prezent, 
reuşind astfel să ofere mem-
brilor comunitaţii recăşene 
o alternativă accesibilă, sus-
tenabilă şi independentă eco-
nomic faţă de agricultură. Cu 
siguranță latura agricolă nu 
va fi neglijată şi chiar va fi 
exploatată, agroturismul fiind 
în acest moment o parte din 
activitățile de interes în zonă.“

„Vrem să includem localitatea Recaș în cadrul localităților 
turistice de interes local!“ 

Intrarea de la stadionul orașului

Parcul Central al orașului

Parcul Central Raionul de brânzeturi din Piața orașului

Raionul de legume din Piața orașului Recaș

Frumusețea unui oraș bine gospodărit

Parcul Copiilor

Piața agroalimentară a orașului, fațada principală
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SÂNMIHAIU RoMÂN Timiș

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

Domnule primar, vă reîntâlnesc la fel de ama-
bil ca întotdeauna, la fel de preocupat de agenda zilei 
dumneavoastră de lucru și vă întreb, promițându-vă că nu 
vă voi răpi prea mult timp, dacă aveți chiar la început de 
an lucrări pe care le pregătiți să le finalizați?  

Cu ce localitate ați dori să încep?  
Știu eu, să zicem Sânmihaiu German.  
Foarte bine, în acest moment, în localitatea Sânmihaiu 

German ne apropiem de finalizarea unui număr destul de 
mare de lucrări și, când spun asta, doresc să subliniez reabi-
litarea și modernizarea centrului civic, unde au fost realizate: 
alei cu pavele și rigole pentru scurgerea apelor pluviale, par-
carea Școlii, montarea noilor stații de autobuz, parcarea din 
apropierea Postului de Poliție, parcarea din 
apropierea Bisericii, instalarea de stații noi 
pentru cursa M36.  

Ei, dar chiar aveți fapte nu vorbe!  
E munca noastră cotidiană, domnișoară 

Mihaela, pe care, atât eu cât și colegii din  
primărie, o facem de ceva ani pentru 
consătenii noștri.  

Haideți, domnule primar, să ne apro-
piem și de localitatea reședință de comună. 
Aveți și aici lucrări aflate în derulare?  

Sigur că da, în localitatea Sânmihaiu 
Român, în acest moment, se află în deru-

„Alături de dorința de a depăși cu bine situația creată de pandemie îmi 
doresc ca în acest an să definitivăm o mare parte din proiectele noastre!“ 

Comuna Sânmihaiu Român devine, cu fiecare lună din an, tot mai atractivă pentru cei care 
vor să scape de murdăria orașului Timișoara. Pentru cei care vor liniște. În viitorul apro-

piat, omul va simți tot mai acut nevoia de descătușare de viața tumultoasă, de prospețime, dăruindu-
se înclinației sale divine spre singurătate și visare. La ora la care pornesc spre administrația co-
munei, un crepuscul de iarnă; un cer acoperit cu nori aleargă biciuiți de vânt; o dungă trandafirie 
la răsărit, pe deasupra câmpiei; crengile copacilor sunt împovărați de întâia zăpadă pe jumătate 
topită. Urcând treptele administrației locale, mă gândesc că dinamica dezvoltării unei așezări, 
implică punerea în valoare a personalității primarului ei, iar aici la Sânmihaiu Român acest lucru 
se simte și se vede cu prisosință.  

lare: lucrarea de reabilitare și modernizare a 
centrului civic (din proximitatea Căminului 
Cultural); lucrarea de execuție a extinderii 
rețelei de apă potabilă. Tot aici s-a finalizat 
și dat în funcțiune clădirea remizei de pom-
pieri.  

Venind din Timișoara, am văzut chiar 
eu o serie de lucrări în localitatea Utvin, 
dar pentru cititorii noștri, trebuie să vă rog 
să le amintiți dumneavoastră.  

În localitatea Utvin se află în acest mo-
ment în derulare lucrarea de execuție a trotua- 
relor cu pavele de-a lungul DJ 591.  

Ce anume implică această lucrare?  
Lucrarea implică înlăturarea materia-

lelor vechi neunitare existente la accesul în proprietăți și 
crearea pentru prima dată a unei alei unitare pentru circulația 
pietonilor și aici avem parte de destule provocări, porțiuni de 
trotuare betonate, turnate de cetățeni, diferențe mari de nivel 
de la o casă la alta etc.

Veți continua și aici lucrările la rețeaua de apă 
potabilă?  

Desigur, vor continua lucrările de execuție a extinderii 
rețelei de apă potabilă.  

Domnule primar, cu ce dorință abordați acest an de pe 
prima lui treaptă?  

Alături de dorința de a depăși cu bine situația creată de 
pandemie, îmi doresc ca în acest an să definitivăm o mare 
parte din proiectele noastre. 
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CHECEA Timiș

Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Domnule primar, vă provoc cu o întrebare dificilă: ce  
le-ați pregătit cetățenilor din comună de Cărciun și Revelion 
2021, deși ne aflăm sub amenințarea COVID19?  

Și eu voi fi direct și sincer: am încercat să evităm 
manifestările publice, din cauza pandemiei de coronavirus. 
Evenimentele pe care le-am mai avut s-au desfășurat online, 
pentru a nu îi aduna pe cetățeni la un loc, astfel respectăm 
regulile impuse de autoritățile medicale privind COVID19. 
Unul dintre acestea a avut loc, online, în data de 25 noiembrie, 
pe paginile de facebook TV Timișoara și VideoOka. Atunci 
s-a desfășurat liturghia oficiată la Biserica Romano - Catolică 
din Checea, cu ocazia Hramului bisericii Sfânta Ecaterina. În 
biserică, a fost prezentată o carte cu proiecție video și redată 
pe facebook, făcută de către autorul Mixich Francisc. Apoi a 
avut loc un mesaj muzical cu cântece croate - din partea for-
mației de tamburași din Clocotici - condusă de Mihai Vatav, 
alături de un mesaj verbal, transmis de prof. Petar Hațegan - 
președintele Uniunii Democrate a Croaților din România.  

Ce va fi în continuare domnule primar?  
Nu știm ce va fi în contiunare. Riscul de infecție este mare 

și noi nu vrem să agravăm situația, de aceea nu au avut loc 
manifestări publice, cu prilejul sărbătorilor de iarnă, în luna 
decembrie. Pandemia ne-a tăiat aripile. Totuși, Primăria și 
Consiliul Local Checea, cu sprijinul școlii din localitate, a 
pregătit un pachețel de Crăciun pentru toți elevii din locali-
tate. Asta am făcut de mai mulți ani și, în 2020, am procedat 
la fel. Încercăm să fim alături de elevi, fiindcă ei sunt viitorul 
localității și al țării.  

Aveți un proiect unic în Banat, prin care Primăria Checea  
vine în sprijinul promovării producătorilor locali, mai ales că  
ne aflăm în pandemie. Cum v-a venit această minunată idee?  

„Suntem foarte mândri de producătorii noștri și pe ei doresc să  
îi promovăm pe această pagină!“

M-am obișnuit ca unul din cei mai tineri primari ai țării, este vorba de interlocutorul meu 
din această pagină, domnul primar al frumoasei comunei Checea, să mă surprindă plăcut 

de câte ori îl reîntâlnesc, cu un nou obiectiv, cu un nou proiect cu orice poate face mai ușoară viața 
oamenilor din comuna sa. Comună care, prin oamenii săi, i-a dovedit o asemenea prețuire încât 
nimeni nu a mai avut curajul să candideze la trecutele alegeri locale împotriva sa. Un învingător 
absolut!  

Proiectul se desfășoară printr-un parteneriat încheiat între 
Primăria Cărpiniș, Primăria Checea și Primăria Cenei. Ne-am  
unit în scopul promovării producătorilor locali agricoli și neag-
ricoli din cele trei comune, de la tăiței, până la produsele agro- 
alimentare. Ne-am gândit că ar fi frumos să ne unim toți trei  
primarii și toate trei primăriile și să îi ajutăm pe cei care pro- 
duc hrana noastră cea de toate zilele, având în vedere situația 
creată la nivel național de apariția virusului COVID 19. Știm  
cât și cum trudesc producătorii noștri locali, știm cât de greu  
le este în a se promova. Au venit cei doi primari în vizită  
la Checea și ne-am înțeles. Toți au fost încântați de idee. Ime- 
diat i-am dat drumul. Dacă știți persoane care fac aranjamente, 
decorațiuni, prăjituri, tăiței de casă, produse alimentare, artiști 
locali, producători agricoli care nu au unde să-și expună pro-
dusele, vă îndemnăm să ne căutați pentru a vă promova.  

Concret, în ce constă acest important proiect?  
Fiind pandemie, nu ne putem deplasa dintr-o localitate 

în alta. De aceea fiecare primar a numit o persoană care să 
ia legătura cu producătorii din fiecare comună. Face poză la 
produse și la producător și le postează pe pagina special creată 
intitulată Checea-Cărpiniș-Cenei. Fotografiile au și un text de 
prezentare și un număr de telefon. Promovăm de la crescătorii 
de pui, de albine și producători de legume-fructe și produse 
lactate (brânză, caș, telemea, smântână) de ovine, caprine și 
de vaci, până la prăjituri de casă și chiar producători de mobilă 
și de aranjamente florale, decorațiuni cu flori de lavandă, apă 
de lavandă, ulei de lavandă și buchete de săpun. Suntem foarte 
mândri de producătorii noștri și pe ei doresc să îi promovăm 
pe această pagină, dar eu îi prezint și pe pagina mea de face-
book. Omul vede oferta, sună la telefonul afișat și comandă 
ce dorește. 

Din albumul comunei  Avertisment de ținut minte!  
Crahul învățământului, 

este dezastrul unui popor  

La intrarea în Universitatea M.V. Lomono-
sov din Moscova este înrămat următorul 

text: „Distrugerea oricărei națiuni nu necesită 
bombe atomice sau rachete balistice intercontinen-
tale. Trebuie  scăzută doar calitatea învățământului.  

 Urmarea: u În mâna unor astfel de medici 
pacienții sunt condamnați la moarte. u Construi-
te de astfel de ingineri, clădirile se vor prăbuși. 
u Cu astfel de economiști averea țării dispare. 
u Dreptatea se evaporă în mâinile unor asemenea 
judecători.  

Concluzia: Crahul învățământului este dezas-
trul unei națiuni.

Domnul primar (stânga imaginii) și domnul viceprimar  (dreapta), alături de tine-
rii comunei, avându-l în mijlocul lor pe Petrică Miulescu Irimică, interpretul cu-
noscutelor versuri populare: „Pentru doi ochi ca otava, /Am băut toată otrava… 
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SAVÂRSIN
)

, Arad

Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE  

Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin

Domnule primar, dacă în această lună de început de an 
ar începe școala în forma ei clasică, ce fapt ar fi demn de 
consemnat?  

Ei, în acest caz preșcolarii ar desfășura cursurile în noua 
grădiniță.  

Ați reușit să o terminați?  
Da, am reușit să finalizăm lucrările la Grădinița din 

Săvârșin, un proiect desfășurat cu sprijinul fondurilor euro-
pene.  

Domnule Ioan Vodicean, îmi puteți spune o dorință, la 
început de an, a primarului din Săvârșin?  

Da, îmi doresc să se încheie cu bine această pandemie 
care, așa cum spuneam nu demult, ne-a dat viața peste cap. 
Îmi doresc ca vaccinul promis să ne fie de un ajutor real în 
lupta cu acest virus. Apoi, îmi doresc să văd copiii comunei 
reîntorcându-se pe băncile școlii și cu toții să ne reluăm viața 
așa cum am cunoscut-o până acum un an. Îmi doresc, ca pri-
mar, să pot organiza acele evenimente ale comunei, de care 
oamenii au atâta nevoie, știut fiind că pe lângă muncă oamenii 
au nevoie și de destindere. Și îmi mai doresc, domnișoară Mi-
haela, să ne ajute bunul Dumnezeu, să mai putem socializa, 
din nou, ca odinioară.  

Dar la nivel strict administrativ?  
Ei, din acest punct de vedere îmi doresc să avem un an 

mai bun, în sensul că mă aștept să primim un sprijin real pen-
tru proiectele noastre, atât din partea Consiliului Județean 
Arad, cât și din partea noului guvern, astfel încât să putem 
duce la bun capăt proiectele începute la nivelul comunei noas-
tre și să încercăm, în continuare, să obținem fonduri atât de  
la București, cât și de la Uniunea Europeană, pentru noi 
investiții.  

Domnule primar, în curând se va împlini un an de 
restricții impuse de noul virus planetar. În ce măsură a fost 
afectată comuna dumneavoastră?  

Vorbind strict administrativ, această pandemie a afectat  în 

„Îmi doresc să văd copiii comunei reîntorcându-se pe băncile școlii!“

E încă noptoasă ziua la ceasul la care pornesc spre „Vatra regală”. Luna se scufundă alene 
în fulgii de nea și niciun om până departe nu-i. Coborând pe drumurile mocioneștilor, la 

o cotitură ce taie pădurea, urcă o sanie și-n nări la cai sudoarea stă să fiarbă. Liniște universală! 
Pacea patriarhală a acestor cuprinsuri domnești mă învăluie ca o caldă și părintească mângâiere, 
care, ca din necunoscut, se cerne asupră-mi. E iarnă și deasupra Săvârșinului miroase a fulg. Într-o 
astfel de zi, aș fi vrut să stau de vorbă cu poetul Ioan Vodicean, dar, de această dată, la întâlnire a fost 
prezent numai primarul. Nu-i nimic, mi-am spus, îl voi dărui pe poet cititorilor sub formă de vers.  

primul rând investițiile din comuna noastră. Apoi ne-a afectat 
proiectele pentru dezvoltare, evenimentele cultural-sportive 
și, nu în ultimul rând, viața comunității.  

Și, totuși, ați realizat multe din obiectivele propuse.  
Este adevărat, dar sunt numai în parte mulțumit de ceea ce 

am realizat în anul care abia s-a încheiat.  
Se putea mai mult?  
Sigur că se putea mai mult, dar asta numai dacă ar fi existat 

condițiile normale, dar dacă am vorbi de un noroc al așezărilor 
omenești, atunci pot spune că noi, totuși, am avut noroc în 
ultimii ani, reușind să obținem finanțări importante, astfel că 
la începutul acestui an, putem vedea roadele efortului depus.  

V-aș ruga, pentru cititorii noștri, nu numai din Săvârșin, 
să evidențiați câteva din aceste «roade».  

Într-o ordine, aleatorie desigur, aș începe cu moderniza-
rea drumurilor din comună, am asfaltat străzi în Săvârșin, 
Căprioara, Hălăliș, Toc, Cuiaș și Valea Mare. Apoi am conti- 
nuat lucrările la Căminele Culturale din localitățile Toc, 
Hălăliș și Căprioara. Am reușit să achiziționăm un autocamion 
trakker, marca „Iveco”, dotat cu lama de deszăpezire.  

Cât a costat?  
Achiziția se ridică la suma de 130.000 de euro.  
Finanțată cu sprijinul cui?  
Suma de 95.000 de euro este asigurată prin „Gal Miniș-

Măderat”, iar diferența am asigurat-o noi de la bugetul local.  
Un utilaj extrem de necesar...  
Fără îndoială, mai ales pentru lucrările de gospodărie 

comunală, pentru că, așa precum știi și dumneata și cum îmi 
doresc să știe și cititorii noștri din alte localități, noi avem în 
comună o lungine totală a drumurilor și străzilor de 60 de ki-
lometri! Și nu în ultimul rând, aș trece tot la reușite finalizate, 
reabilitarea și modernizarea Căminului Cultural din Săvârșin. 
Dar, așa cum spuneam, pandemia pe care am traversat-o și 
care, precum se simte, nu a trecut, ne-a oprit să ne bucurăm de 
realizarea acestui obiectiv cultural. 

Să va spun o întâmplarie
Gi pa vremea şe-am umblat
Să strâng banii pintru darie1

Într-on an, la mine-n sat.

Cu o straiţă2 gi butfare3

Şî ortacu4 meu, Mitruţ
Am curs5 pa uliţa mare
Pân’ la moşu Gligoruţ.

          ȘOLU HĂL ZAMALȚUIT                                     Ioan Vodicean

Când am fost la iel în poartă
Ne-o șî luat la ispicit6,

Carie vânturi ne mai poartă
Că porţâia7 ş-o placit.

Până şe l-am lamurit
Am facut bube la gură

Ș-atunşi moşu ne-o pofcit
La on deţ8 gi beutură.

Ne bagarăm tăț în casă,
Dac-aşa o trabuit.

EI rachie-o scos pa masă
Într-on şol zamalţuit9.

Şî ne-o zâs cu glasu stâns:
„Măi copii! tucă-vă moşu,

Lacrămi10 grele vărs gi plâns
Când văd şolu ăsta roşu.”

Noi, gin fire curioş,
Gi von tâlc, şeva ascuns,
L-am tăt piorat11 pa moş
Şî la urmă ne-o raspuns:

„Baba mea, pân-o crepat12,
Gi plomâni o suferit
Ș-o ţânut şolu su pat

Că-n iel noapcea o schipit.
1 impozit; 2 geantă, servietă; 3 registre; 4 colegul; 5 am mers în grabă; 6 la întrebări; 7 impozitul; 
8 unitate de măsură pentru volum=100 ml; 9 cană metalică emailată; 10 lacrimi; 11 am insistat; 12 a decedat
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„Impozitul pe salarii ar trebui să meargă la locul de domiciliu al 
cetățeanului nu la locul de muncă!“

Domnule director, ce îmi puteți spune 
legat de fondurile europene destinate co-
munelor? 

Domnule Miron, „Asociația Comunelor 
din România” a implementat proiecte pe 
fonduri europene nerambursabile post-ade-
rare, în valoare de peste 25 de milioane de 
lei, cofinanțate prin Fondul Social Euro- 
pean. Asociația este implicată în organizarea 
periodică a Forumului cooperării descentrali-
zate franco-române, împreună cu Ministerul 
Dezvoltării Regionale și Administrației Pu-
blice Locale și Ambasada Republicii Franceze în România. De 
asemenea este implicată și în organizarea  Fondului cooperării 
descentralizate belgiano-române, în parteneriat cu Ambasada 
Regatului Belgiei în România.  

Reprezentanții filialelor au o implicare reală… 
Reprezentanții filialelor județene ale Asociației Co-

munelor din România participă în cea mai mare parte activ la 
lucrările consiliilor pentru dezvoltare regională organizate la 
nivelul regiunilor de dezvoltare.  Trebuie să amintim că Adu-
narea Generală a filialei Timiș a „AcoR” întrunită în sesiune 
extraordinară în 21 noiembrie 2018, în Timișoara, a adoptat 
spre cinstirea înaintașilor și cu dragoste pentru frații români 
de dincolo de fruntariile actuale ale țării o declarație de unire. 
ACoR Timiș își exprimă solidaritatea deplină față de consiliile 
locale, raionale și județene din Republica Moldova și Româ-
nia care și-au spus deschis aspirațiile de  reîntregire națională. 
De asemenea, solicită Parlamentelor României și Republicii 

Aflând că pregătesc un interviu cu directorul executiv al Filialei Județene Timiș a Asociației 
Comunelor din România, Vasile Todi mi-a spus: „Este bine să știi că Ioan Sorincău poartă un 

respect infinit cuvintelor, de altfel, fratele meu, Ioan, a fost binecuvântat de Dumnezeu cu potrivirea 
măiastră de vorbe în scopul statornicirii unui înțeles, menită să supravețuiască veciilor pământești. 
Și, să mai știi că Ioan Sorincău este un om extrem de pretențios față de sine, motiv pentru care el și-a 
poziționat destinul mereu pe drumul idealului și nu al intereselor meschine. Acest om nu a practicat 
niciodată politica asemeni unui joc pentru înavuțire, ci ca pe un joc de societate rațional și decent. 
Succes!” Astfel „înarmat” m-am așezat la masa dialogului.  

Ioan SORINCĂU 

ACoR

â

Moldova să emită o declarație comună privind reîntregirea 
țării și a neamului românesc, după care să elaboreze și să 
aprobe în regim de urgență un pachet de legi privind unirea 
Basarabiei cu România.  

Domnule director, știind că acordați o prețuire apar- 
te învățământului aș dori să aflu poziția instituției dum-
neavoastră legată de starea învățământului de azi? 

În ceea privește efectele dramatice ale pandemiei de 
coronavirus asupra școlii, „ACoR” Timiș atenționează că 
este de competența Ministerului Educației să asigure supor-
tul didactic pentru desfășurarea cursurilor, așa cum este și 
în cazul manualelor școlare. „Suntem pe deplin conștienți 
de improtanța educației, dreptul la învățătură fiind un drept 
fundamental, iar Constituția României garantează acest lucru 
la articolul 32, care stipulează că acest drept este asigurat de 
învățământul general obligatoriu, prin învățământul superior, 
precum și prin alte forme de instrucție și de perfecționare, 
învățământul de stat fiind gratuit, conform legii. Dorim ca toți 
elevii din unitățile administrativ teritoriale să urmeze educația, 
dar uneori instituțiile statului de la nivel central îm-ping spre 
administrația publică locală sarcini fără a asigura și resursele 
materiale necesare. Solicitarea de a asigura elevilor și profe-
sorilor tablete și laptopuri și acces la internet incumbă resurse 
finaciare pe care cele mai multe dintre primării nu le au, din 
cauza bugetelor mici și a încasărilor reduse din cauza pre-
lungirii termenelor pentru plata impozitelor și taxelor locale, 
în al treilea rând, din cauza cheltuielilor multiple în vederea 
combaterii pandemiei - echipamente, dezinfecții sau ajutoare 
pentru persoanele defavorizate etc.  

Prin urmare… 
Prin urmare, rugăm Ministerul Educației să respecte 

obligațiile care îi revin conform legii. 
Vă pot întreba și despre un obiectiv major al instituției 

dumneavoastră? 
Desigur, armonizarea intereselor comunelor în vederea 
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ACoR

 Prima ședință a Consiliului Director al Filialei Județene 
Timiș a Asociației Comunelor din România a avut loc în 6 
octombrie 2016, după adunarea generală, ocazie cu care 
membrii săi au ales președintele, prim-vicepreședintele, doi 
vicepreședinți și un secretar. Totodată consiliul director a apro-
bat organigrama și stabilirea sediului asociației în Moșnița 

Nouă. O ideea foarte bună îmbrățișată de toți 
membrii Consiliului Director a fost aceea 
ca ședințele următoare să aibă loc din două 
în două luni și să se desfășoare pe rând în 
comunele conduse de membrii Consiliului 
Director - Mănăștiur, Dudeștii Noi, Pișchia, 
Dumbrăvița, Tomești, Giarmata, Moravița, 
Topolovățul Mare și Bârna, cât și la sediul 
din comuna Moșnița Nouă.  

Care ar fi un obiectiv de importanță 
imediată, ca să spun astfel? 

Unul dintre obiectivele „ACoR” Timiș 
este construirea unui centru de formare profe- 
sională și perfecționare pentru aleșii locali și 
angajații din primăriile membre ale filialei, 
care va găzdui și sediul filialei. Astfel, vom 
contribui la profesionalizarea administrațiilor 
locale din județ și, în final, la servicii de cali-
tate oferite locuitorilor comunelor. 

Domnule director, nu aș dori să închei acest dialog 
înainte de a afla părerea dumneavoastră privind chestiunea, 
încă spinoasă, a impozitului pe salarii? 

Da, asta e o problemă importantă care ar trebui rezolvată 
cât mai repede. Impozitul pe salarii ar trebui să meargă la 
locul de domiciliu al cetățeanului nu la locul de muncă, pentru 

că 48 de ore dintr-o săptămână omul 
stă la locul de muncă și restul timpu-
lui îl petrece în localitatea de domi-
ciliu, unde vrea să aibă condiții bune 
și pentru el și pentru copii și pentru 
părinții lui. Foarte mulți cetățeni 
din localitățile periurbane lucrează 
în Timișoara, iar impozitul pe sala-
rii rămâne la Timișoara, dar nevoile 
oamenilor și pretențiile lor sunt toate 
îndreptate către administrația locală, 
acolo unde ei locuiesc. E nevoie de 
voință politică pentru a fi rezolvată 
această chestiune privind impozitul 
pe salarii.  

       Dialog consemnat de 
Gheorghe MIRON 

â
dezvoltării economico-sociale echilibrate a acestora, promo-
varea unor forme de colaborare și întrajutorare reciprocă a 
comunelor membre în oricare dintre domeniile administrativ, 
economic, financiar, social, cultural și instituțional, crearea 
și întreținerea unui sistem informațional integrat - acestea 
sunt câteva dintre obiectivele ACoR.  De asemenea, un alt 
obiectiv al AcoR este organizarea unor activități proprii pen-
tru formarea și perfecționarea profesională a aleșilor locali, 
a funcționarilor publici, precum și a personalului contractual 
din administrația publică a comunelor membre.  

Când a fost înființată această asociație? 
Asociația Comunelor din România a fost înființată în 

1997 ca o asociație de autorități locale, având ca membri co-
munele din întreaga țară. „ACoR” este în continuă extindere 
și dezvoltare. Aceasta este persoană juridică de drept privat, 
fără scop patrimonial, neguvernamentală și apolitică, creată 
cu scopul de a reprezenta în mod unitar comunele membre.  
„ACoR” a fost declarată ca fiind de utilitate publică prin 
hotărârea guvernului nr. 156 din 2008. Din 2006, este membră 
cu drepturi depline în Consiliul Comunelor și Regiunilor din 
Europa, devenind astfel membru al UCLG 
din 2005.  

Domnule director, România se confrun-
tă de ani mulți cu o mare problemă, aceea a 
depopulării satelor… 

Depopularea satelor e un fenomen na- 
tural și nu îl putem opri, dar, în cazul nostru, 
al timișenilor, localitățile aflate în zona peri-
urbană Timișorii au ajuns să fie foarte popu-
late, în timp ce în satele îndepărtate populația 
scade vertiginos. Vorbim de Moșnița Nouă, 
Ghiroda, Săcalaz, Dumbrăvița, comune care 
au ajuns la 13.000 de locuitori sau Girocul, 
la 18.000.  

Care este județul cu cel mai mare pro-
cent de depopulare? 

Carașul este județul cu pierderea cea mai 
mare de populație. În Timiș au migrat mulți 
cetățeni din Arad, Hunedoara și mai ales din 
Caraș-Severin, județ care este destul de sărac. Pe regiunea de 
dezvoltare 5 Vest produsul pe cap de locuitor este peste media 
națională de aceea procentul cofinanțării lor la proiectele pe 
fonduri europene este mult mai mare decât în restul țării.  

Ce puteți spune pentru cititorii noștri, despre prima 
ședință a filialei pe care o conduceți?  
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LENAUHEIM Timiș

„Sper ca această pandemie să devină istorie cât mai repede!“
Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Poșta redacției
Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnule primar, nu ne-am mai întâlnit demult și, când 
spun demult, mă gândesc la perioada alegerilor trecute. 
V-au reales oamenii! 

Da și le mulțumesc și cu acest prilej pentru încrederea 
acordată, asigurându-i pe toți locuitorii comunei noastre că 
voi fi, așa cum am fost și până acum, în slujba tuturor, indife-
rent dacă m-au votat sau nu. Astfel ca toate investițiile pe care 
le vom face să fie realizate pentru toți cetățenii noștri.  

Ați rămas tot liberal!  
Domnișoară Mihaela, eu la vârsta mea nu pot fi decât de 

dreapta, de altfel, îmi place o butadă, o vorbă a lui Petre Țuțea, 
care spunea că cine nu este de stânga la 20 de ani, nu are su-
flet! Cine mai este de stânga la 40 de ani, acela este imbecil!  

Cum vedeți situația comunei, a oamenilor în această 
perioadă de pandemie?  

Sper ca această pandemie să devină istorie cât mai re-
pede. Ea a făcut mai mult rău lumii decât un război. Și când 
spun asta, nu mă gândesc numai la numărul de victime ci, mai 
ales, la sentimentul de înstrăinare pe care l-a impus oamenilor. 
La teama care ne stăpânește în lupta cu un inamic nevăzut. La 
faptul foarte grav al închiderii școlilor. Sigur, am încercat să 
improvizăm, ca să spun astfel, prin continuarea procesului de 
învățământ, în sistemul online, dar, cred eu, și asemeni mie 
cred tot mai mulți oameni, școala adevărată nu se face de la 

Mă așteptam ca în acest început de an să avem parte de o iarnă suverană, dar iarna ne 
arată zilnic doar starea ei de vinovăție permanentă. Câțiva fulgi, pe care apoi îi sărută 

ploaia precum un șal sărută o broboadă. Și omul, ascunzându-și în spatele măștii tristețea, trece pe 
trotuar împiedicat, precum calul care-și calcă pe frâu. Doamne, la cine să cer derogarea supremă 
de a putea intra, la vară, fără mască într-un râu? Și dacă ne așteaptă veri în care la vreme de sete 
doar în amintire vom mai întâlni ciutura și apa luată în pumni? La toate astea m-am gândit la ple-
carea din Timișoara spre Lenauheim, visând tot drumul la un relief cu blânde clăi de fân.  

distanță. Cum să înveți un „boboc” din clasa I-a, să facă prima 
literă de la distanță?  

Se va simți această perioadă în viitorul copiilor?  
Fără îndoială, da, o singură absență de la o oră de 

matematică poate rupe lanțul logicii, dar luni de zile…  
Ați luat toate măsurile pentru stoparea virusului?  
Măsuri am luat, cele ce ne-au fost cerute, iar oamenii, 

consătenii mei, le respectă.  
Domnule primar, câți kilometri de drum mai aveți de 

asfaltat în comuna dumneavoastră?  
Nici măcar 12 kilometri în toate localitățile comunei.  
Acordați o mare importanță asfaltului!  
Desigur, asfaltarea străzilor este o prioritate pentru mine 

și așa a fost mereu. Având în vedere lungimea mare a străzilor, 
dar și dificultatea de a găsi sursele de finanțare ca aceste pro-
iecte de asfaltare să fie acceptate, da, atingerea unui astfel de 
deziderat, acela de a avea toate străzile cu asfalt, a fost puțin 
mai greu de atins. Dar, am încredere ca în cel mai scurt timp, 
unu sau maxim doi ani, vom avea asfalt pe toate străzile din 
comuna noastră.  

Domnule primar, vă mulțumesc pentru acest dialog!  
Și eu îți mulțumesc, felicitându-vă pentru faptul că lunar, 

în plină pandemie, faceți să ajungă în mâinile oamenilor acest 
frumos „Jurnal Național al Primăriilor“.             

Rubrica școlii  
Întrebările elevilor sunt încântătoare  

Eleva Victorița Teodorescu din comuna Lenauheim, ne întreabă 
cum este corect: „Douăzeci şi unu de grade” sau „Douăzeci şi 

una de grade”? Dragă Victorița, dezacordul în gen al numeralelor ce au 
în componenţă „unu” şi „doi” cu substantivele pe care le determină este 
o greşeală apărută frecvent mai ales pe canalele media (în special la ru-
bricile meteo). Academia Română a întocmit un raport privind rezul-
tatele monitorizării greşelilor, pe posturile principale de radio şi televizi-
une, iar în lista erorilor semnalate de specialişti figura şi acest dezacord. 
Întrucât există dubii, este nevoie de clarificare. Potrivit lucrărilor de spe-
cialitate, numeralul cardinal „doi“, (precum şi cel ordinal – al doilea 
etc.), dar şi celelalte ce au în componenţă „doi“ (doisprezece, douăzeci 
şi doi, treizeci şi doi etc.) trebuie folosite la forma de feminin atunci când 
se referă la substantive feminine sau neutre. Prin urmare, corect vom 
spune sau scrie:  „ora două”, „clasa a douăsprezecea”, „treizeci şi două 
de grade”, „douăsprezece scaune” etc. şi nu ora doi, clasa a doispreze-
cea, treizeci şi doi de grade, doisprezece scaune etc.  

Situaţia se complică – puţin – în cazul numeralelor compuse cu 
„unu” (adică douăzeci şi unu, cincizeci şi unu etc.). Atunci când, de 
pildă, numeralul „douăzeci şi unu” se referă la substantive neutre, acor-
dul se face la genul masculin. Adică, vom spune corect „douăzeci şi unu 
de scaune”, „treizeci şi unu de dulapuri”, „patruzeci şi unu de geamuri”, 
„cincizeci şi unu de tablouri” sau „douăzeci şi unu de grade”.  

Domnul Sabin B., din comuna Lenauheim, 
ne cere informații privind plata muncito-

rilor zilieri și a celor care vor să se asigure la sănătate 
în sistemul public. Domnule Sabin, zilierii trebuie 
plătiți cu sume ceva mai mari. Creșterea salariului 
minim brut pe țară implică automat și o majorare a 
remunerației zilierilor, pe care trebuie să le-o achite 
beneficiarii lucrărilor. Deși remunerația brută orară a 
zilierilor se stabilește prin negociere directă cu an-
gajatorul, conform Legii 52/2011, aceasta nu poate 
fi mai mică decât valoarea pe oră a salariului minim 
brut pe țară.  Cei care vor să se asigure la sănătate în 
sistemul public plătesc mai mult CASS. Ca urmare 
a creșterii salariului minim brut de la 1 ianuarie, 
crește automat și suma de bani pe care ar trebui să 
o plătească la Fisc persoanele neasigurate care vor 
să se asigure la sănătate în sistemul public. Concret, 
asigurarea anuală voluntară reprezintă 10% din șase 
salarii minime brute. Cum salariul va crește la 2.300 
de lei rezultă că și valoarea de plată pentru asigurarea 
voluntară va crește.  
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DENTA Timiș

Pagină coordonată de prof. Luminița EFTENIE

Aveţi grijă de sănătatea dumneavoastră!

Doamna doctor Ionela Lădariu din cadrul Cabinetului 
Medical Denta recomandă pacienţilor ca în această 

pandemie să fie deosebit de atenţi în ceea ce priveşte 
respectarea măsurilor preventive pentru evitarea îmbolnăvirii. 

Astfel, este bine să păstrăm o igienă rigurosă (mai ales 
a mâinilor) şi o alimentaţie echilibrată cu hidratare adecvată 
(multe ceaiuri, apă, legume şi fructe) astfel încât să ne pregătim 
organismul pentru perioada dificilă şi sezonul rece prin care 
trecem. Distanţarea fizică este, de asemenea, foarte importantă 
în condiţiile în care virusul are o rată de transmitere de la un 
individ la altul foarte mare, iar purtarea corectă a măştii este, 
şi ea, obligatorie.

În ceea ce priveşte vaccinarea, doamna doctor recomandă 
ca fiecare pacient să ia legătura telefonic mai întâi cu medicul de 
familie în vederea programării şi subliniază că pentru evitarea 
răspândirii bolii, pentru reîntoarcerea la o viaţă normală, 
pentru menţinerea stării noastre de sănătate este imperios 
necesar să se facă vaccinul. În cazul în care nu am reuşit să 
prevenim infectarea cu virusul SARS COV2 şi manifestăm 
oboseală, frisoane, dureri de cap şi de muşchi, lipsă de gust şi 
de miros, tuse sau manifestări digestive este bine ca în cel mai 
scurt timp să luăm legătura telefonic cu medicul de familie şi 
să ascultăm sfaturile acestuia. 

În finalul discuţiei noastre, doamna doctor a transmis 
tuturor pacienţilor din Denta, multă sănătate şi tradiţionalul 
“La mulţi ani!”.

Dan Pantis, instructor în 
cadrul Federației Române 

de Arte Marțiale de Contact, predă 
copiilor de aproximativ 18 ani 
disciplina Kickboxing din pasiune 
pentru sport. Până în prezent cu 
sportivii pregătiți de dumnealui, 
a avut rezultate deosebite: patru 
campioni naționali și o participare cu 
doi sportivi la campionatul european 
din Ungaria în anul 2019. Începând 
cu anul 2020, luna februarie, în ur- 
ma unor discuții cu primarul localită-
ții Denta, domnul Tapanov Petru, cu 
sprijinul Primăriei s-a decis deschiderea 
unei secții de Kickboxing Karate în 
localitatea Denta. Cu toate greutățile 
întâmpinate în anul 2020 din cauza pan- 
demiei, la începutul acestui an 2021, 
au fost formate patru grupe de copii, 
5-7 ani, 7-10 ani, 10 -13 și 13 -18 ani, 

Şcoala - în Denta

Domnul director Ion Jinaru ne informează că Şcoala 
Gimnazială Denta are o vechime de aproximativ 300 

de ani şi de curând a fost renovată printr-un proiect european. 
La ora actuală, aceasta îşi aşteaptă elevii în condiţii bune: 
căldură pe gaz, mobilier nou, săli de clasă bine dotate.

Deocamdată, elevii şi profesorii îşi desfăşoară activităţile 
online, respectând orarul şi nu s-au remarcat probleme 
deosebite în acest sens. În plus, 33 de elevi au primit tablete 
noi din partea ISJ, iar Primăria Denta se implică cum poate 
pentru a-i ajuta. Datorită acestui parteneriat solid s-au putut 
organiza atât activităţi şcolare, cât şi extraşcolare şi au fost 
asigurate bursele elevilor.

Deşi nu neagă eficienţa predării online, colectivul de 
cadre didactice speră totuşi 
ca în luna februarie copiii să 
se reîntoarcă la şcoală, având 
în vedere că examenele se a- 
propie şi atât elevii din ciclul  
primar, cât şi cei din gim- 
naziu au nevoie să exerseze 
evaluarea clasică, asemănă-
toare celei de la sfârşit de an,  
pentru a se obişnui cu atmos- 
fera şi cerinţele obligatorii.

Arte marțiale și de contact  -  în Denta

fiecare grupă având câte opt sportivi, 
fiind în cadrul secţiei un total de 32 
sportivi. Reușita acestui lucru se 
datorează unor factori importanţi, cum 
ar fi transformarea de către domnul 
antrenor, a Kickboxingului într-o for- 
mă mai ușoară, adaptată copiilor, Kick- 
boxing Karate; implicarea necondi-

ționată a administrației locale și a 
altor oameni în acest proiect şi, nu 
în ultimul rând, pasiunea, răbdarea 
pe care domnul antrenor a avut-o în 
anul 2020, lucrând cu câte trei copii 
pe fiecare grupă, câte opt ore pe zi 
în curtea școlii, neavând voie să 
antreneze în spațiul închis. Pe viitor 
se doreşte finalizarea documentelor 
înaintate pentru obţinerea Certifi-
catului de Identitate Sportivă a 
Clubului Sportiv Denta, astfel încât 
proiectul început să treacă la un alt 
nivel, profesionist. Pe această cale, 

domnul instructor Dan Pantis, aduce 
mulţumiri pentru ajutor administrației 
locale, în special domnului primar, 
Tapanov Petru, antreprenorilor şi 
părinților care cu toții au înțeles că 
sportul e un factor principal în evoluţia 
copiilor.

În anul 2020, am trecut printr-o perioadă deosebit de grea. Pandemia ne-a oprit din activităţile 
zilnice, ne-a făcut să ne ferim unii de alţii şi să ne izolăm în propriile case. Dumnezeu să ne 

ajute ca în noul an lucrurile să se petreacă diferit: să trecem peste toate greutăţile şi să ne putem 
întoarce la vieţile noastre de până acum, la prioectele noastre, la planurile noastre de viitor. Vă 
doresc un an nou fericit, alături de familiile voastre, bucurii nenumărate, creativitate pentru a găsi 
soluţii la toate problemele şi multă sănătate, că-i mai bună decât toate. La mulţi ani!

Petru TAPANOV - Primar al comunei Denta
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Director onorific:  ILIE TODAŞCĂ
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ANUL  XXIII - NR. 200 - NOIEMBRIE 2020
Fondat în noiembrie 1995 de Ștefan tOMOIaGĂ

Director onorific: ILIe tODaȘCĂ

Vreţi o comunicarea excelentă cu 
autorităţile locale și judeţene?

Vreţi informaţii complete şi 
la timp despre deciziile luate de 
primăriile şi Consiliile Judeţene?

Vreţi să aflaţi totul rapid şi nu 
după ce se întâmplă în localitatea 
dumneavoastră?

toate acestea şi altele au fost 
gândite pentru dvs. de către „Aso-
ciației Primarilor din Banatul Isto- 
ric” prin „Agenda Digitală 2020” - 
BANATUL prima aplicație mobilă 
din România care va pune la dis- 
poziția primăriilor, gratuit, o moda- 
litate modernă și rapidă, de infor-
mare a cetățenilor din vestul țării.
Descărcați aplicația „Banatul” din Google Play chiar acum!

Agenda Digitală
Banatul 2020

Aplicația
mobilă
Banatul

www.revistabanatul.ro

25 de ani de nemurire eDItORIaL
foaia Săcălazului, 

un reper într-o lume nebună

Ultimul an schimbat cu totul lumea în care 
trăim și a dat peste cap sistemele de valori 

cu care eram obișnuiți. S-a ajuns ca strângerile de 
mână, săruturile și îmbrățișările să fie considerate 
arme, iar dacă nu ne mai vizităm părinții ori bunicii e 
o dovadă de iubire. Ne ascundem în spatele unor măști 
și ne uităm urât la cei care refuză să accepte noua 
realitate. Le impunem copiilor să stea ore în șir în fața 
calculatorului, după ce ani de zile le-am spus ce nociv 
este. Le impunem bătrânilor să stea în casă, după le-
am explicat ce bine le face mișcarea în aer curat și 
liber. Nu știu dacă există cineva care să le poată expli-
ca elevilor despre „avantajele” învățământului online. 
Nu mai avem încredere în medici, în autorități, în for- 
țele de ordine, în politicieni, în statistici, în mass-me- 
dia. Ne uităm cu suspiciune la colegii de servici, 
care tușește, care strănută, plecăm încruntați către 
casă unde ne închidem cu toate fobiile și anxietățile 
noastre. E o lume sumbră și așteptăm cu nerăbdare 
să treacă odată tot acest coșmar și să revenim la viața 
noastră și la valorile noastre.

Iar dacă vorbim de valori, iată, de 25 ani, în 
viața Săcălazului avem un reper - Foaia Săcălazului. 
Poate nu este cel mai grozav ziar, poate că ar putea 
fi mai bun, dar este al nostru. Și ne reprezintă. Iar 
dacă ne implicăm mai mult, putem să-l facem și 
mai bun. Așa cum putem face și cu comuna noastră. 
Acum 25 de ani, o mână de oameni a avut ideea 
de a scoate o „foaie” a noastră, a tuturor. Nu a fost 
ușor. Dar entuziasmul și dorința de a face ceva pot 
depăși orice barieră. Au fost, de-a lungul anilor, multe 
momente frumoase. Au fost și momente mai grele. A 
fost, și este încă, concurența mediului online, care ne 
acaparează tot mai mult. Dar farmecul hârtiei tipărite 
s-a păstrat. Și chiar dacă am ajuns să ducem mai bine 
de jumătate din viață online, plăcerea de citi, măcar o 
dată pe lună, „Foaia” nu poate fi înlocuită. 

La mulți ani, „Foaia Săcălazului”! Să ne vedem 
cu bine peste încă 25!

l Lucian ROnKOv

După anii 1990 am lucrat la școală, unde am intrat în 
contact cu mulți oameni interesați de istoria acestei 

localități, pentru că venind din toate colțurile acestei țări nu 
știau nimic despre trecutul Săcălazului, cine au fost oamenii 
care au trăit aici, cu ce se ocupau, ce obiceiuri aveau, cum au 
fost organizați, ce cultură, ce religie și sigur, cum s-au adaptat 
timp de două secole și jumătate condițiilor din România - 

trecând de la 1765 prin atâtea 
re-gimuri de conducere, prin 
două războaie mondiale, 
printr-o represiune comunis-
tă, au căzut, s-au ridicat și au 
mers mai departe, mereu cu 
dragostea pentru acest ținut al 
Săcălazului ce l-au îmbogățit 
cu lacrimile de sânge și l-au 
udat cu sudoare, sârguință 
și rugăciune. Noi am venit 
apoi și suntem datori să 
respectăm munca, trecutul, 
cultura celor care au trudit 
să ridice Săcălazul, dar nu 
vom uita niciodată exodul 

românilor obligați la 1767, din cele 66 de case, să se mute cu 
tot avutul și să o ia de la început, așa cum de altfel au făcut-o și 
germanii sosiți la Săcălaz.

(continuare în pag. 2)
l Ștefan tOMOIaGĂ

Timiș

)

SACALAZ
)

„Foaia Săcălazului“ a împlinit anul 
trecut, în octombrie, 25 de ani de la prima 
apariție (numărul 200).

A fost una dintre primele publicații ru- 
rale din Banat, apărută din inițiativa mea,  
adunând în jurul acestei idei tineri să-
călăzeni ce voiau să arate, în primul rând 
concetățenilor și apoi altora, întâmplările, 
istoria, împlinirile, nemulțumirile comu-
nității. Nu existau pe atunci mijloacele de 
comunicație performante de azi. La înce- 
put am bătut textele la o mașină de scris  
manuală, „la indigo“, lipeam poze, aran-
jam textele astfel încât să apară ca o ade- 
vărată revistă. Apoi acele foi erau prelu-
crate de săcălăzeanca noastră, Valentina 
Ștef, care ne dădea în final „tiparul“. Cu  
acesta mergeam la un xerox, al unui neamț, 
săcălăzean reîntors în România, Richard 
Andres. Așa a apărut primul număr al „Foii  
Săcălazului“, în 200 de exemplare, A4.

Împreună cu acești tineri am reușit 
să ne aflăm între puținele localități din 
Banat, cu o publicație care a dăinuit și a 
supraviețuit independentă din anul 2005, 

lună de lună, cu sprijinul Consiliului Lo-
cal și, evident, al primarului Ilie Todașcă.

Anul 2020 fiind deosebit în istoria 
comunității, din cauza acestei pandemii, 
iată că a adus și o schimbare în viața poli-
tică și administrativă a comunei noastre, 
prin câștigarea postului de primar de că- 
tre Viorel Nicu, fost consilier timp de două  
mandate. Toată lumea sau aproape toată  
lumea a vrut schimbare. La câteva săptă-
mâni l-am contactat telefonic pentru a-l 
felicita și, evident, pentru a adresa câteva 
cuvinte „Foii Săcălazului“ cu prilejul îm-
plinirii vârstei de 25 de ani. Mi-a spus 
că are încredere în mine și să scriu din 
partea lui câteva cuvinte și apoi mi-a spus 
sec: „Voi oricum o să dispăreți!“.

Am înțeles că nu sunt bani, mai ales 
pentru cultură, dar chiar așa să ignori o 
muncă de 25 de ani a unor oameni, care 
nu au implicat politica în articolele lor, ci 
doar au consemnat evenimentele întâm-
plate și, era normal, ca periodic, să fie 
prezentat și primarul în exercițiu, cu 
proiectele sale. Putea găsi poate cuvinte 

mai dulci, nu numai la adresa acestei 
„Foi“, ci la tot ce înseamnă act de cultură 
în Săcălaz, în numeroasele lui  „discur-
suri“ televizate (telefonate). Nu a vrut 
să știe decât de Ansamblul folcloric din 
Beregsăul Mare, dar la care va da bani în 
limita bugetului, nu a pomenit niciodată 
de „Armonia“, care în ultimii 10 ani a 
făcut lucruri deosebite, nu l-am auzit de-
spre reînființarea „Cununei Săcălazului“ 
sau alte activități menite să dea viață și 
unitate acestei comunități. Nu mai vreau 
să amintesc despre muzeu...

Așa că, nu știu câți se vor bucura 
de acest dezastru. La greu prietenii nu te 
lasă, așa că președintele Vasile Todi s-a 
gândit să răsplătească o prietenie de peste 
45 de ani cu continuarea apariției „Foii 
Săcălazului“ în publicația sa, „Jurnalul 
Național al Primăriilor“, unde, lună de 
lună, redactorii săcălăzeni neconectați la 
internet să-și poată așterne gândurile și 
speranțele din vârful unui amărât de pix.

Mulțumim, Vasile Todi!
Ștefan TOMOIAGĂ

Premiați cu dispreț pentru longevitate

Un eveniment, de data aceasta neplăcut pentru 
noi, săcălăzenii, a fost încetarea apariției „Foii 

Săcălazului“, la care am pus suflet, timp și bani de-a 
lungul celor 22 de ani de când am activat la această 
publicație, atât de căutată și adulată de săcălăzeni, 
mai ales de cei aflați la anii senectuții și care nu sunt 
„practicanți“ ai mijloacelor moderne de comunicare. 
Mai mult de atât, această publicație ajungea la citito-
rii din Germania, Italia, Spania, Serbia, Basarabia, iar 
în țară la Iași, Vaslui, Constanța, Galați, Bihor, Arad, 
Caraș-Severin și, bineînțeles, în Timiș. Datorită nouă, 
celor doi publiciști, cât și Asociației Culturale „Armo-
nia“, am dezvoltat cele mai frumoase și frățești legături 
cu oameni și localități din Serbia: Torac, Uzdin, Sărcia, 
Alibunar, Mesici, Seleuș, Iancaid, Maramolac, Pance-
vo, dar și din țară: Șopotu Vechi, Bozovici, Dalboșeț, 
Prigor, Gârbovăț, Birda, Ferendia, Șanovița, Giarmata 
Vii, Comloșu Mare, Jimbolia, Bodrogul Vechi etc. Lu-
nar, eu personal, pe banii mei de pensionar, trimiteam 
în jur de 40 de plicuri la cititori din localitățile amin- 
tite, până și în Valea Timocului, unde a ajuns și mono-
grafia Săcălazului „Timp și istorie“, ediția a III-a, au- 
tori: subsemnatul și Ștefan Tomoiagă, cei ce am scris și 
primele două ediții apărute în 2009. Actualmente, lucrăm 
la cea a a IV-a ediție, la solicitarea noilor săcălăzeni ce ne 
populează de la un an la altul localitatea, care s-a extins 
foarte mult. Sper că se vor mai găsi oameni care să ne 
sprijine pentru reapariția acestei publicații săcălăzene, 
ce în octombrie a împlinit frumoasa etate de un sfert de 
secol și când autoritățile locale ne-au „premiat“ pentru 
longevitatea noastră în publicistică cu nefinanțarea în 
continuare a publicației „Foaia Săcălazului“, ce a adus 
faimă și publicitate localității noastre.

Ghiță BLEJUȘCĂ

Nu o să dispărem, domnule primar!

Am trăit și trăim ceva ce nu ne mai dorim: purtarea măștii, 
păstrarea distanțelor dintre noi, care ne-au făcut mai distanți 

ca sentimente și amiciție. Dovadă este comportamentul nostru ne-
maiîntâlnit până acum, prin a ne izola, motiv de a ne fereca porțile și 
ușile, pentru a nu năvăli peste noi perfidul covid, care a secerat și la 
noi, la români, mii și mii de vieți. Este imprevizibil spre ce se îndreaptă 
întreaga omenire, mai ales după ce am văzut asediul de la Capitoliul 
americanilor, după ce Trump și-a mobilizat „minerii“, copiindu-ne 
„democrația“ noastră petrecută în urmă cu vreo treizeci de ani. Lăsând în 
urmă toate aceste considerente, trebuie să mă refer la localitatea noastră, 
Săcălaz, care în 29 decembrie 2020 a împlinit frumoasa etate istorică 
de 628 de ani de când a fost atestată documentar, deși, cu siguranță, a 
existat mai de demult. Când spun acest lucru mă bazez pe descoperirile 
arheologice făcute în decursul anilor în perimetrul localității, dar și  
a comparației cu cele două sate componente: Beregsăul Mare - atestat 
în anul 1315 și Beregsăul Mic - atestat în 1317. (G.B.)

De ziua Nașterii Pruncului Isus s-au aniversat 80 de ani de 
când ortodocșii săcălăzeni au participat la prima Liturghie 

din cadrul slujbei bisericești, susținută într-o sală de clasă a Școlii 
din Săcălaz. Era prima Liturghie din noua parohie ortodoxă înființată 
cu un an în urmă, prin „Jurnalul Consiliului de Miniștri nr. 950, la 
poziția nr. 14106/1939“. Manifestarea din ziua de Crăciun, după Sfânta 
Liturghie a fost marcată prin prezentarea cărții „Din pridvorul orto-
doxiei săcălăzene“, autor Ghiță Blejușcă, izvorâtă din ideea și sufletul 
autorului, de a face cunoscută întreaga viață spirituală a creștinilor 
ortodocși din acest areal. La sfârșitul manifestării la care au luat cu-
vântul preotul paroh Ionel Maftei și președintele Asociației Culturale 
„Armonia“, Liviu Vasiu, autorul a înmânat cărți tuturor participanților 
la sfânta slujbă. Merituos a fost sprijinul financiar în apariția acestei 
cărți, a unor distinși credincioși, dintre care amintesc în primul rând pe 
Sorin Kemecsei și Costel Scafariu.

G. BORDEIANU

Din pridvorul ortodoxiei

Trump ne-a copiat „democrația“
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 Rubrica școlii  
În atenția elevilor  

Școlile nu se redeschid în ianuarie, a anunțat mi-
nistrul Educației: „Mi se pare mult prea scurt”. 

Ministrul Educației spune că data reînceperii cursurilor 
după vacanța de iarnă, din calendarul anului școlar ac-
tual, este un termen „mult prea scurt” pentru a fi redes-
chise fizic școlile.  Sorin Cîmpeanu susține că instituția 
pe care o conduce „își dorește deschiderea cât mai 
grabnică a școlilor”, dar asta „în măsura în care situația 
epidemiologică o va permite”. Fără să prezinte o situație 
actualizată a condițiilor epidemiologice sau un plan con-
cret pentru redeschiderea școlilor, 
ministrul spune că „instituțional” 
ministerul „își dorește deschiderea 
cât mai grabnică a școlilor”,  dar nu 
în ianuarie.        Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE 

VINGA Arad

„La baza unei societăți trebuie să primeze întotdeauna 
educația copiilor!“

Ioan NEGREI - Primar al comunei Vinga

Domnule primar, vă mulțumesc 
pentru buna primire, dorindu-vă, cu 

prilejul zilei onomastice, în numele redacției „Jurnalului 
național al primăriilor” un an binecuvântat!  

Vă mulțumesc, rugându-vă ca atât din partea mea și a co-
legilor mei din conducerea „Asociației Primarilor din Banatul 
Istoric” să vă transmit cu aceeași bucurie urarea de a avea un 
an frumos.  

Domnule primar, acum la începutul unui nou mandat, 
îmi puteți spune care a fost primul dumneavoastră gând cu 
care ați venit în fruntea administrației din comună?  

Bineînțeles, așa ceva nu se poate uita, cel dintâi gând 
atunci când am câștigat pentru prima oară alegerile pentru 
demnitatea de primar, a fost acela de a moderniza comuna în 
care trăiesc și în acest sens nu am precupețit niciun efort, dez-
voltând ample lucrări în toate localitățile comunei noastre.  

Îmi puteți enumera câteva din aceste lucrări desfășurate 
de-a lungul anilor?  

E vorba de lucrări de asfaltare, lucrări de pavare, lucrări 
privind locurile destinate copiilor pentru joacă, lucrări de reno-
vare a Căminelor Culturale, lucrări de pietruire a drumurilor și 
atâtea altele. Toate făcând parte din strategia privind dezvolta- 
rea locală, strategie gândită pe distincte exerciții bugetare, 
totul fiind raportat la resursele financiare de care dispune co-
muna noastră.  

Cum ați structurat aceste investiții?  
Toate aceste investiții au fost structurate în funcție de ba-

nii pe care îi are la un moment dat comuna. Ori, ca să mă întorc 
la acel prim gând al meu, de care dumneata m-ai întrebat la 
începutul dialogului, trebuie spus că fiecare investiție publică 
pusă în practică a reprezentat un nou pas spre modernizarea 
comunei.  

Cu o victorie clară la trecutele alegeri, dialogul de început de an cu edilul comunei Vinga nu 
se putea axa decât pe tema administrației. A, să nu uit, trebuie spus că „Jurnalul național al 

primăriilor” a fost prima sursă de informare pentru cetățenii comunei, a hotărârii domnului primar 
de a candida pentru un nou mandat.  

Mai sunt lucruri de făcut?  
Doamne, sigur că mai sunt, mai sunt foarte multe, dar ceea 

ce am realizat până acum mă îndreptățește să cred că voi păstra 
aceeași cadență, ca să folosesc un termen soldățesc, și în viitor.  

Ați avut și lucrări pentru rețeaua de apă?  
Desigur, am efectuat lucrări de extindere a rețelei de apă 

potabilă pe anumite străzi din Vinga, din Mailat și Mănăștur. 
Vorbim de lucrări importante pentru asigurarea utilităților pu-
blice pentru oamenii comunei.  

Vedeți, domnule primar, sigur că aceste lucrări sunt 
binecunoscute locuitorilor comunei Vinga, dar această re-
trospectivă a muncii dumneavoastră în toți acești ani, cred 
că este binevenită.  

Este adevărat, fiind lucru știut că memoria hârtiei este mai 
durabilă decât a omului.  

Că veni vorba de Mailat, am trecut cu ceva timp în urmă 
pe acolo și am văzut și în acea localitate lucrări noi.  

Da, în anii care au trecut, după ce am amenajat noi tron-
soane pavate la Mailat, inclusiv în zona Bisericii Catolice, am 
trecut la construirea unor tronsoane de trotuare pavate și la 
Mănăștur. Acolo, s-a amenajat prin pavare aleea din jurul Bi-
sericii Ortodoxe și s-au construit noi tronsoane de trotuare în 
centrul localității.  

Și la Vinga?  
Și la Vinga au fost amenajate, prin pavare, o serie de tron-

soane noi de trotuare, cum ar fi cele din centru, din zona blo-
curilor, din zona aflată în spatele Primăriei, în sensul de mers 
către Biserica Penticostală, dar și către Biserica Ortodoxă.  

Ce vi se pare esențial în destinul unei comune?  
Educația! Domnișoară Mihaela, cu riscul de a mă repeta, 

voi spune că la baza unei societăți trebuie să primeze întot-
deauna educația copiilor. 

Din albumul comunei  

„Cel dintâi gând, atunci când am câștigat pentru prima oară alegerile 
pentru demnitatea de primar, a fost acela de a moderniza comuna 
în care trăiesc și în acest sens nu am precupețit niciun efort, dezvol- 
tând ample lucrări în toate localitățile comunei noastre.“(Ioan Negrei)  
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Domnule Vasile Todi, s-a dovedit în timp că foarte mulți zia- 
riști, au cochetat, ca să nu spun altfel, cu serviciile de informații.  

Nu, nu te grăbi să tragi concluzii pripite, cei despre care zici 
dumneata nu sunt ziariști, sunt ofițeri special pregătiți pentru a 
„cocheta” cu jurnalismul. Oameni alduiți și cu harul scrisului și 
cu cel al teatrului. Dar să știi că nu e ușoară această profesie cu 
ochi homerici, de buhă ai Minervei în veșnică insomnie.  

Chiar și în acest serviciu se joacă teatru?  
Și încă cum! Evreinov, Nikolai Nikolayevich Evreinov care 

a fost negativul lui Stanislavski, dezvoltă într-un volum al său 
o teorie seducătoare: toți oamenii joacă teatru. Și animalele. Și 
obiectele. Suntem proprii noștri actori și regizori, conducân- 
du-ne, cu o mână sigură, spre marele final: moartea.  

V-ar fi plăcut o astfel de profesie?  
Înțeleg orice îndeletnicire în care este respectată noțiunea 

de ordine, dar eu nu pot trăi decât sub bolta prispei mele 
unde atârnă de somn valuri de iederă, în casa mea de la țară, 
binecuvântată la vremea cinei de ploi mărunte, 
cu miros de pâine caldă. Doar aici, atunci 
când timpul alunecă spre iarnă, pot asculta 
nemărginirea șoptind înțelepciuni. Roxana, am 
fost, sunt și voi rămâne robul lui Dumnezeu și 
propriul meu stăpân.  

Domnul meu, bănuiți de ce am început dia-
logul meu cu acea primă întrebare?  

Aștept să-mi spui.  
La dumneavoastră în birou sunt foarte multe 

poze frumos înrămate, imagini în care sunteți alături de mari 
personalități. Aș vrea să vă întreb despre una din ele, se poate?  

Sigur.  
Este poza în care apăreți alături de generalul Iulian Vlad.  
Ei, așa că te-ai gândit că aș face parte din sistem. Draga mea, 

dacă aș fi făcut parte nu aș fi păstrat, la vedere, o astfel de poză.  
Cum s-a întâmplat această apropiere?  
Vezi, dumneata, un om minunat, este vorba despre domnul 

Constantin Ioncelescu, Dumnezeu să-l odihnească, cel mai bun 
director al departamentului de marketing din cadrul „Uniunii 
Jurnaliștilor din Banatul Istoric”, personalitate imensă a mine-
ritului românesc, fiind consătean cu regretatul general Vlad, 
mi-a vorbit deseori despre el. Astfel că, după 1990, la o vizită a 
domnului general la Timișoara, ne-am întâlnit.  

Cum vi s-a părut omul Iulian Vlad?  
Un personaj. Un personaj fabulos și un interlocutor care își 

controla dialogul cu multă eleganță. Un bărbat român pe care 
străinii ne-au cerut să-l umilim și noi am făcut asta. Ne-am 
răsucit - și în acest caz - ca în toată istoria noastră, pe suvei-
ca trădării. După ce ne-am despărțit, petrecându-l, am privit 
mult în urma generalului, cu gândul la vorbele lui Meir Amit, 
conducătorul Mossad-ului, considerat de mulți ca fiind cel mai 
bun ofițer de informații pe care l-a avut Israelul și care spunea 
că „spionajul e o treabă secretă și nu e deloc plăcută. Indiferent 
ce a făcut cineva, trebuie să-l protejezi de cei din afară. În inte-
riorul organizației, îl poți trata așa cum crezi de cuviință. Însă 

pentru cei din exterior el trebuie să rămână de neatins și, chiar 
mai mult, curat și necunoscut.”  

Și era o vreme în care serviciul nostru de securitate națională 
rivaliza cu Mossadul...  

Eee, asta a fost odată, demult, tare demult. Roxana, eroul 
unei povestiri fantastice a lui H. G. Wells poruncise pământului 
să se oprească din mersul său. S-a dezlănțuit o catastrofă 
cosmică. Autorul ei, înspăimântat de moarte, a apucat să ceară 
ca totul să revină în starea dinainte, și în felul acesta omeni-
rea, n-a aflat nimic despre dezastru și miraculoasa sa salvare. 
Ceva asemănător s-a întâmplat și cu serviciul secret român 
după 1989. Dragă, un serviciu de informații nu trebuie privit 
ca o instituție de binefacere, spionajul, după cum bine se știe, 
a apărut la scurt timp de la facerea lumii. Să ne amintim de 
ceea ce citim în „Numeri” din Biblie: „... Atunci a vorbit iarăși 
Domnul cu Moise și i-a zis: «Trimite oameni ca să iscodească 
țara Canaanului, pe care eu voi da-o fiilor lui Israel, să trimiți 

câte un om din fiecare seminție, dar toți să fie 
dintre voievozi!»  

Și Moise i-a trimis, după poruncă.  
Exact, știi bine, iar ei erau toți voievozi! 

Nu erau fitecine. „Suiți-vă acolo pe Negheb, le 
spune Moise, apoi vă îndreptați spre munte, ca 
să vă dați seama de țară, ce popor locuiește într-
însa: este tare sau slab, puțin ori mult; și cum 
este țara în care locuiește: mănoasă sau rea; cum 
sunt orașele locuite: deschise sau întărite; cum 

este pământul: gras ori slab, dacă se află pomi sau nu...”  
Morala?  
Morala pe care o sugerează Biblia este aceea că o cercetare 

de calitate dă și roade bogate, dar, vezi dumneata, pe acei oa-
meni, pe acei proroci, căci lor le-a fost încredințată această lu-
crare de spionaj, în special prorocilor, nimeni din poporul lor 
nu i-a hulit în piața publică, nimeni nu i-a întemnițat pentru ser-
viciile aduse neamului, nimeni nu i-a înecat în mocirla trădării, 
așa cum am făcut noi, românii. Știai că noi suntem singurul 
popor din lume care ne-am plătit trădătorii pentru că ne-au 
trădat? Statul român, după zavera din ’89 i-a plătit lui Pacepa 
salariile restante.  

Cum îi putem caracteriza, cum îi putem defini, pe cei care 
au umilit poporul român acceptând această josnicie?  

Așa cum ne-a învățat Iov: „Copii de proști și nume al celor 
fără nume.”  

Oare din pricina acestor «copii de proști», străinii vorbesc 
despre România de azi ca despre un stat mafiot?  

Nu știu ce spun, cum să fie România un stat mafiot? Păi 
Mafia are onoare, are legi care se respectă! Mafia constituie o 
lume logică, rațională și funcțională, pe când România, vorba 
lui Dâncu, suferă de o dezorganizare instituțională. Dar, hai, te 
rog, să vorbim despre altceva, să vorbim despre podoaba asta 
de înserare când peste livada în care stăm bate aripa toamnei.  
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„Cum să fie România un stat mafiot? 
Păi, Mafia are onoare, are legi care se respectă!”

Când am realizat dialogul de mai jos era toamnă, una dintre acele zile de toamnă liniștite, în care nimic nu se clintește 
nicăieri, niciun fir de iarbă, nicio frunză. Părea că totul avea să rămână încremenit până în veacul veacurilor, ca și 

cum până și vântul ostenise, iar gâzele dispăruseră din răcoarea plăcută a livezii.  


